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27.2.2012 18:10    ČRo 1 - Radiožurnál    Zpráva   
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Studenti ještě pořádně nespustili takzvaný Týden neklidu, tedy sérii protestních akcí proti chystané reformě vysokých
škol a jeden z důvodů, proč ho pořádají, zdá se, pominul. Ministr Josef Dobeš na tiskovce krátce po poledni sdělil, že
rezignuje na jeden z klíčových sporných bodů plánovaných změn. Nadále netrvá na zavedení školného do výše 10 tisíc
korun za semestr. Místo toho by měli víc než dosud platit vysokoškoláci, kteří překročí standardní délku studia.
Josef DOBEŠ, ministr školství
--------------------
Zásadní výhrada celou dobu studentů bylo školné. Zde vycházíme vstříc studentům, kteří řádně studují 5 let, tak pro ně
se nic nemění, naopak pro ně připravíme zákon o finanční pomoci studentům, kde budou výhodnější peníze na to, že
dneska to studium stojí zhruba 9 tisíc měsíčně, ten pobyt na škole, stravování, tak pro ty připravíme pomoc. A bude to
zdarma. Vše nad to bude zpoplatněno. Ale je to vlastně ústupek a vyjití vstříc studentům.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Josef Dobeš označil tenhle návrh za ústupek koaličním partnerům.
Josef DOBEŠ, ministr školství
--------------------
Jednak mě zavázala rada Věcí veřejných, která to definovala, že je potřeba jít do placení školného nad řádnou dobu.
Jednak TOP 09 vyjednávala se studenty ještě v době, kdy jasně platilo vládní prohlášení. A pak samozřejmě měl jsem
schůzky s panem premiérem, ale i se zástupci ODS a všichni se shodli na této situaci, je to jeden z možných kompromisů.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Tolik Josef Dobeš. Podle něhož by si měli připlácet i ti, kteří studují víc než jednu školu, a to až desetinásobně oproti
současným zhruba 2500. Pana ministra jsme zvali do večerních Ozvěn, z časových důvodů se ale omluvil. Po telefonu
zdravím předsedu Rady vysokých škol, docenta Jakuba Fischera, dobrý večer.
Jakub FISCHER, předseda Rady vysokých škol
--------------------
Dobrý večer.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Ve studiu vítám studenta Josefa Fontanu, místopředsedu Akademického senátu Univerzity Karlovy. Dobrý večer i vám.
Josef FONTANA, student, místopředseda Akademického senátu Univerzity Karlovy
--------------------
Dobrý večer vám i posluchačům.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Pane docente, podle pana ministra je kompromis, který jde vstříc koaličním partnerům, pokud se týká odstoupení od
školného, je to taky dobré pro akademickou obec, vnímáte to jako krok vstřícným směrem.
Jakub FISCHER, předseda Rady vysokých škol
--------------------
Tak určitě je to vstřícný krok v té atmosféře současných jednání. Rada vysokých škol odmítá školné v listopadu minulého
roku, takže v tomto smyslu to určitě vnímáme jako ústupek. Na druhé straně trváme na tom, že je potřeba si sednout
a je potřeba v dalších jednáních vůbec si říci, co v těch legislativních změnách má smysl, co nemá smysl, jaká podstat
těch problémů vysokého školství, jaké problémy vysoké školy trápí a jakým způsobem k jejich řešení přistoupit.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
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--------------------
Pane Fontano, jako zástupce studentů, vy vnímáte to odpolední vystoupení ministra školství jako zásadní obrat, který
způsobil i ten tlak, který na něj vyvíjíte vy studenti, teď v tom týdnu neklidu?
Josef FONTANA, student, místopředseda Akademického senátu Univerzity Karlovy
--------------------
Tak já jsem velmi rád, že pan ministr dnes učinil tento krok, kdy opustil současnou plánovanou ideu školného, která by
neprospěla nikomu jinému než bankám, rozhodně ne ani vysokým školám, ani studentům. Nicméně školné rozhodně
nebyla naše hlavní výtka. Naše hlavní výtky jsou obavy z omezení samosprávy vysokých škol, s řízením nových
orgánů, další výtkou je neodůvodněné omezení zastoupení studentů v Akademických senátech, a za další celková
nepropracovanost toho dokumentu, nicméně ten krok je velmi, ho vítáme a budeme se rádi podílet na dalších jednáních,
já rozumím tomu, že není jednoduché opustit nebo změnit svůj názor, nicméně jsem rád, že pan ministr ho změnil, když
viděl poměrně jednolitý odpor jak akademiků, tak studentů.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
A, pane Fontano, jak hodnotíte ten nový návrh ministra Dobeše, tedy více zpoplatnit, pokud se někdo rozhodne studovat
dvě vysoké školy najednou, a to poměrně razantně, anebo taky víc peněz platit za to, pokud někdo bude studovat déle
než je standardní doba?
Josef FONTANA, student, místopředseda Akademického senátu Univerzity Karlovy
--------------------
Ano, já bych nejdřív začal tou druhou, to znamená, když někdo bude studovat déle než je standardní doba. V současné
době má student placenou standardní dobu plus jeden rok, v případě magisterského studia tedy až 6 let. Když bychom
nechali studenty platit už po standardní době, to znamená, po 5 letech by to mohl mít jeden nepříjemný důsledek,
my chceme, aby studenti vyjížděli na zahraniční pobyty, i když se student i vysoká škola snaží uznat maximum ze
zahraničního pobytu studenta, tak málokdy se to povede v plné míře, vedlo se většinou tak v 70 procentech.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
A pak je nutné prodlužovat.
Josef FONTANA, student, místopředseda Akademického senátu Univerzity Karlovy
--------------------
A potom je nutné prodlužovat minimálně ten jeden semestr, tím pádem, kdyby my jsme nechali studenty platit už po
standardní doba studia, tak ten student, který vyjede, už byl automaticky musel platit, přičemž vysoké školství je o tom,
že poznáte myšlení v jiných zemích, způsoby studia v jiných zemích ...
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Tedy se to vyplatí.
Josef FONTANA, student, místopředseda Akademického senátu Univerzity Karlovy
--------------------
Prosím?
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Tedy se to vyplatí?
Josef FONTANA, student, místopředseda Akademického senátu Univerzity Karlovy
--------------------
Tedy se to vyplatí a určitě je to i jedna z věcí, která odlišuje současný systém oproti systému předrevolučním.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Pane docente pane Fischere, vnímáte to podobně jako tady pan Fontana, nebo byste řekl, že je to správné zpoplatnit
delší studium?
Jakub FISCHER, předseda Rady vysokých škol
--------------------
Já s panem Fontanou naprosto souhlasím v té otázce mobilit. Já se domnívám, že ta situace, kdy student "zdarma" nebo
bezplatně studuje 4 roky v bakalářském studiu, 3 roky v magisterském studiu, takže to je záležitost, která je nezdravá
a kde ten student by se finančně podílet na tom měl. Na druhé straně ty mobility bude potřeba ošetřit, ono se to liší
obor od oboru, protože v některých oborech, třeba technických, můžete, vám škola uzná výsledky studia v zahraničí,
na českých humanitních oborech je toto výrazně obtížnější, to znamená, bude potřeba ty mobility nějakým způsobem
ošetřit, aby to na ty studenty nedopadlo a nevylili jsme s vaničkou i dítě.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Pojďme, pane Fischere, k tomu, jak je to konkrétně u vás na Vysoké škole ekonomické, vy jste tam prorektorem, jak
to tedy máte nastavené, co se týká těch, řekněme "věčných studentů", těch, kteří o mnoho nebo o více let, než je
standardní doba, déle tráví na vysoké škole.
Jakub FISCHER, předseda Rady vysokých škol
--------------------
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Ty podmínky jsou poměrně přísné. Dodržujeme zákon samozřejmě, to znamená, standardní doba studia plus jeden
rok je pro studenta bez poplatků, pokud překročí standardní dobu studia o více než jeden rok, platí v prvních dvou
semestrech, které takto překročí 21 tisíc korun za semestr, to znamená, 42 tisíc korun ročně, v těch dalších semestrech je
to progresivní, pak už platí za semestr 34500 korun, to znamená, skoro 70 tisíc korun ročně už připlácí, pokud protahuje
příliš.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
To je poměrně přísné. Pane Fontano, jak tedy ve světle i toho, co teď říká pan docent Fischer, vnímáte argument pana
ministra Dobeše, že by bylo, budu citovat: asociální, aby ti, kdo vysokou školu mají, dotovali studenty, kteří si pobyt
na škole protahují?
Josef FONTANA, student, místopředseda Akademického senátu Univerzity Karlovy
--------------------
A ti, kteří nemají vysokou školu, nemají děti, které studují vysokou školu, ty, ti, kteří nemají vysokou školu, budou
rádi, když budou mít kvalitní učitele, který budou mít například zahraniční zkušenosti nebo lékaře se zahraničníma
zkušenostma, techniky se zahraničními zkušenostmi, to je takový hodně populistický argument, že ten, kdo nemá
vysokou školu, si to nemusí platit. Lidé s vysokoškolským vzděláním to nedělají pro sebe. Mnoho profesí nebo snad
skoro všechny profese s vysokoškolským vzděláním mají pro společnost nějaký bonus, některé víc, některé míň, ale
populisticky zde říkat, že paní v Kauflandu nepotřebuje vysokoškoláky, to je doopravdy ryzí populismus, kterého bychom
se my neměli držet.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Pokud jde o ten Týden neklidu, pane Fontano, který začal, bude nějak jiný tím, že ministr Dobeš odstoupil od školného,
těch výhrad je tam samozřejmě víc, vy už jste je uvedl na začátku našeho rozhovoru, nebo to půjde všechno podle
toho, jak jste si naplánovali?
Josef FONTANA, student, místopředseda Akademického senátu Univerzity Karlovy
--------------------
Já si myslím, že protože naše hlavní výtky nebyly vyslyšeny nebo zatím na ně nebylo zareagováno, tak Týden neklidu
poběží dál. Týden neklidu není jenom o nějaké rebelii, to je naprosto minoritní počet akcí té rebelie. Většina akcí je
informativního charakteru, například zítra se pořádá debata  paní profesorkou Dvořákovou, předsedkyní Akreditační
komise, ve středu ve 13 hodin na Pedagogické fakultě bude velká debata s panem náměstkem Vilhelmem, i s
panem docentem Fischerem, se zástupci univerzity, to znamená, ten Týden neklidu má spíš vyjadřovat ten neklid v té
akademické obci, že jsme neklidní z toho, co se na nás chystá, ale rozhodně to není nějaké občanské nepokoje, to
znamená, není důvod, abychom měnili jeho vyznění.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Pane Fischere, do jaké míry se bude na tom studentském týdnu podílet Rada vysokých škol, dáte organizátorům najevo
svou podporu, sympatie?
Jakub FISCHER, předseda Rady vysokých škol
--------------------
Rada vysokých škol o podpoře nebo nepodpoře této akce vůbec nejednala, pokud si pamatuji správně, tak tyto aktivity
podporuje Studentská komora Rady vysokých škol.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Uvádí předseda Rady vysokých škol a prorektor pražské Vysoké školy ekonomické Jakub Fischer. Já se loučím s
Josefem Fontanou, místopředsedou Akademického senátu. Děkuji oběma, že jste se zúčastnili, na shledanou.
Josef FONTANA, student, místopředseda Akademického senátu Univerzity Karlovy
--------------------
Děkuji taky, na slyšenou.
Jakub FISCHER, předseda Rady vysokých škol
--------------------
Děkuji a přeji klidný večer.


